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ESPAI DEL SOCI

LA CAPELLA DE SANT ELM D’ARENYS DE MAR

1 La capella de Sant Elm, realitat o ficció?

L’existència de la capella de Sant Elm, patró i protector de 
navegants, va ser coneguda gràcies a la labor de recerca 
de Josep Maria Pons i Guri. L’eminent historiador loca-
litzà la capella durant la visita pastoral del 7 de setembre 
de 1573, en la qual el visitador general, després de visitar 
i repassar les capelles de Santa Cecília a Torrentbò, la de 
Sant Miquel a Sobirans i la de la Verge Maria de Pietat, va 
fer constar que “visitavit etiam capellam Sancti entelmi 
in qua est altare sub dicta invocatione in qua est unum 
indumentum, unus calix et naviscele votivas” (ADG, Visita 
Pastoral, 61: 102vº). És a dir, a la capella de Sant Elm hi 
trobà l’altar, una vestimenta sacerdotal, un calze i naus 
votives en honor del sant. Segons Pons i Guri, “la cape-
lla de Sant Elm, que serví d’església parroquial sufragà-
nia fins a la construcció d’un nou temple”, les obres del 
qual s’iniciaren l’any 1584, estigué ubicada a la plaça de 
l’Església (Pons i Guri, 1999). 

L’absència de dades sobre la capella de Sant Elm, però, 
ha motivat que la seva existència hagi estat posada en 
dubte en algunes ocasions. Avui, gràcies a la consulta 
dels testaments d’aquell període llunyà de la nostra his-
tòria, podem afirmar amb total seguretat que, efectiva-
ment, hi hagué una capella de Sant Elm al barri de Ribera 
de Sant Martí d’Arenys.

La devoció cap a les capelles que hi havia al terme fou 
grandiosa i l’encàrrec de misses que s’hi havien de cele-
brar, molt freqüent. Les capelles més esmentades foren 
les de Sant Miquel, Santa Cecília i la Pietat. En el global 
de testaments, hem localitzat tres encàrrecs de misses 
a la capella de Sant Elm, una quantitat petita si la com-
parem amb les altres capelles. Tanmateix, però, no ens 
ha d’estranyar aquest poc nombre de misses si tenim en 
compte, d’una banda, la novetat de la capella que feia que 
la devoció populat continués lligada a les capelles tradi-
cionals i, d’altra banda, que ben aviat el temple i parròquia 
en honor de Santa Maria, a partir de 1575, va capitalitzar 
la devoció de la gent de marina.

2 La capella de Sant Elm a la Torre de Mar

Tres encàrrecs de misses a la capella de Sant Elm, tots 
tres de l’any 1572, donen fe de la seva existència. El mes 
de març de 1572, Antònia Llobeta, muller de Joan Llo-
bet qº, encarregà una missa “a la capella de Sant Elm” 
(APAdeMunt, Testaments 3, núm. 54). El 15 de novembre 

del mateix any, Elisabet Tries, muller de Jaume Tries qº 
mariner, manà la celebració de misses a les capelles del 
terme “y altra a la capella de Sant Elm” (APAdeMunt, Tes-
taments 3, núm.41).

El tercer testament és el més rellevant per al nostre pro-
pòsit i és el que ens ha portat a ubicar la capella. El 26 de 
febrer de 1572, les darreres voluntats de Joan Pibernat, 
mercader de Sant Martí d’Arenys, recullen la seva petició 
que  li fossin celebrades “una missa en la capella de Sant 
Miquel y altra en la capella de Sant Cecília y altra en la 
capella de la Verge Maria de Pietat y altra an la torra o 
capella de Sant Elm, en la present parrochia de Arenys” 
(APAdeMunt, Testaments 3, núm. 45). La citació, que fa 
l’equivalència entre torra i capella, ens porta a una pre-
gunta que només pot tenir una resposta: quina torre po-
dia contenir una capella on s’hi celebraven oficis, oberta a 
la devoció dels arenyencs? La resposta és clara: la Torre 
de Mar aixecada pels arenyencs de marina, a partir de 
l’any 1551. Les mesures de la torre, aportades per Pons 
i Guri, revelen un espai interior disponible d’uns 7 metres 
de diàmetre, amb una capacitat més que raonable per ser 
destinat a capella. La capella de Sant Elm, protector de 
la gent de mar, va completar la funció d’una torre que, a 
part d’oferir protecció enfront dels perills del mar, aporta-
va també un consol espiritual.
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Secció de la Torre de Mar obtinguda a partir de 
les restes de la torre, aparegudes a causa 
del temporal de 1947. Dibuix de Josep Maria Pons i Guri
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3 La clau de volta de Sant Elm 

La hipòtesi d’ubicar la capella de Sant Elm a la Torre 
de Mar, també dóna resposta als interrogants generats 
arran de la troballa al carrer de la Torre, l’any 1996, d’una 
clau de volta de considerables dimensions amb la imat-
ge de Sant Elm (Pons i Guri, 1996). Per què no s’encastà 
en algun mur de l’església nova, tal com es va fer amb 
altres claus de volta quan eren substituïdes? Com és que 
està tan desgastada? Com va anar a parar al carrer de la 
Torre?

Torre de Mar de Canet de Mar, començada l’any 
1554, idèntica a la de Santa Maria d’Arenys

La clau  de volta formava part de la capella de Sant Elm 
ubicada a la planta baixa de la Torre de Mar. El fet de des-
tinar una estança de la torre per servir de capella no era 
pas un fet inusual. Potser el cas més proper que tenim és 
el de la torre de Can Palauet, a Mataró, amb una capella 
a la planta baixa. L’ús i probable devoció de la capella de 
Sant Elm quedà abandonat, primer, amb la construcció 
de l’església parroquial de Santa Maria, l’any 1575 i, més 
tard, amb la nova església que incorporà en lloc destacat 
la nova capella de Sant Elm. 

La Torre de Mar patí diverses vicissituds al llarg de la his-
tòria, atacada i ocupada en  diverses ocasions, sobretot 
durant la Guerra dels Catalans (1713-1714) i la Guerra 
dels Francesos, a partir de 1808. L’any 1810, el general 
Doyle, governador militar de Girona, n’ordenà  l’enderroc, 
juntament amb el fortí de Sant Elm, perquè  els francesos 
no les poguessin utilitzar. Enmig de les runes de la torre, 
algú salvà la clau de volta de Sant Elm, escrostonada i 
força deteriorada i la guardà per ser encastada, anys més 
tard, al mur de la casa del carrer de la Torre. Aquest era 
un carrer que, des de finals del segle XVIII i fins a mitjan 
segle XIX, estava completant la seva fesomia actual 
(Castañeda, 2019). 

Clau de volta de la capella de Sant Elm

Al carrer de la Torre podem contemplar, consolidat i pro-
tegit, l’únic vestigi arqueològic que ens resta de la Torre 
de Mar i de la primera capella de Sant Elm.

PONS I GURI (1999). Josep Maria Pons i Guri. Quan nas-
qué, s’emancipà i s’organitzà una vila. Arenys de Mar, 
1574-1720. Lleida: Pagès editors.
PONS I GURI (1996). Josep Maria Pons i Guri. “Una re-
cent troballa del nostre patrimoni cultural”. Salobre, núm. 
5. Arenys de Mar.
CASTAÑEDA (2019). David Castañeda Massaguer. “La 
formació urbana d’Arenys de Mar: l’antic nucli de Sa Voga, 
s. XVI-XVIII”. XXXVI Sessió d’Estudis Mataronins. Mataró: 
Museu Arxiu de Santa Maria.

Francesc Forn i Salvà, soci núm. 400
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Sensació que les periòdiques campanyes de foment de la 
lectura no fan sinó fracassar. I no pas perquè potser ara 
es llegeixi més que mai, que segurament és cert -tot i que 
amb prou feines deu haver-hi 25.000 lectors dels de debò 
aquí entre nosaltres -, sinó pel que es llegeix i pel gust, o 
mal gust, que es fomenta. És mentida que tot és opinable 
i que totes les opinions tenen el mateix valor. Hi ha un 
cànon a totes les literatures. Hi ha un cànon literari, i hi 
ha la tradició, que és allò que forma el gust i aquest gust 
no és mai als best-sellers, mai. Diria, al contrari, que el 
que cal és buscar els llibres menys venuts. Tant de bo si 
algú publiqués la llista dels llibres menys venuts. O gens 
venuts i, doncs, encara menys llegits, menys que gens. 
Com per exemple els de Miquel Àngel Riera, que ni tan 
sols hi són, a les llibreries. Bé, els de Riera i els de tants 
i tants d’altres que, amb tanta innovació i coses noves, 
ni tan sols són esmentats a les escoles i instituts del 
país. I no hi fa res que hi hagi, pel que sembla, una gran 
assistència a les biblioteques. Les biblioteques s’han 
anat convertint, massa vegades, en una altra mena de 
llars d’infants.

Però posats a pensar sobre el fracàs i sobre el fet de 
fracassar diria que tal cosa consisteix a no reeixir en 
qualsevol empresa o objectiu que t’hagis proposat. 
Per parlar de fracàs, doncs, cal que primer t’hagis 
proposat alguna cosa. Si res no t’has proposat i res 
no aconsegueixes, és absurd parlar de fracàs. Una de 
les mentides més grosses que tenim instal·lades en 
aquesta nostra societat en crisi és la del fracàs escolar. 
Primer perquè arribar al graduat escolar, és a dir, acabar 
el 4rt d’ESO no suposa cap esforç desmesurat. Bufar i 
fer ampolles. I, després, perquè tot aquell que no ho 
aconsegueix és senzillament perquè no ha fet res. Res 
de res. I si no fas res i, per tant, no te’n surts, la paraula 
fracàs no és aplicable de cap manera a la teva persona. 
Només pot fracassar aquell que alguna cosa intenta i és 
impossible que fracassi aquell que no intenta ni fa res. No 
hi ha fracàs escolar. El que hi ha és fracàs estrepitós de 
la LOGSE dels anys 80. El que hi ha és el fracàs estrepitós 
del model de societat fal·laç i subvencionada que des del 
poder s’ha volgut impulsar. Que res no costi cap esforç. 
Només drets i cap deure. Això sí, això sí que ha fracassat 
rotundament i el resultat és aquesta estètica degradant i 
deplorable de la xusma “indignada”. A Catalunya només 
tenim competències plenes en ensenyament; no pas 
exclusives. No podem dissenyar, encara, la nostra pròpia 
llei perquè tal cosa depèn d’Espanya. I a Espanya, hi hagué 
Rubalcaba (acs, per cert), aquell candidat d’ara fa ja 8 o 
9 anys, que proposà una mena de MIR per seleccionar 
els millors professors i després formar-los. Déu nos en 

guard! Quin absurd i quin disbarat! Rubalcaba al final no va 
guanyar, però aquest no és el problema. El problema era 
i és aquest formar-los, que sona massa a ensinistrar-los, 
que és el que en general entén un socialista per formació. 
El problema és que és cert que avui hi ha segurament, a 
l’escola pública, una majoria de professors que pertanyen 
a això que podem anomenar pensament únic i feble. I és 
absurd que un cop has seleccionat els millors professors 
parlis després de formar-los. Si són els millors, ¿en 
què pretens formar-los? I el record d’aquells dies que 
assistíem als tòpics de les anomenades festes de final de 
curs. Quina vergonya, en general! Brogit, xivarri, decibels 
i professors rient i aplaudint unes tals gracietes. Tot 
ben lluny del prestigi que aporten els equivalents actes 
acadèmics de final de curs al món anglosaxó i germànic. 
En comparació, el que avui tenim aquí, al sector públic 
si més no, és l’equivalent de can pixa i rellisca. Aquest 
sí que és el fracàs. Aquest desprestigi total, aquesta 
degradació de les formes i aquesta estètica deplorable, 
tuteig universal inclòs. Em sembla que no treballàvem 
pas durant tot un curs sencer per arribar a uns finals com 
aquests que dic. I ara la veritat és que ja no sé pas del cert 
com funciona. Ja fa més de 7 anys que no hi sóc. 

I, finalment, atenció amb la llengua. Molta atenció si us 
plau. Fa falta fer-la imprescindible. Perquè n’hi ha que 
pretenen primer degradar-la, catanyolitzar-la i després 
extingir-la. Els mateixos de sempre, des de fa segles. 
En aquest sentit, no oblidéssim pas que sense el català, 
principal signe nostre de distinció i la base de tot, és 
impossible que hi hagi país. Prou que ho saben, ells, això. 
Prou que saben que seria, de part nostra, aquest cop sí, el 
més absolut dels fracassos.

@Martí Tomàs i Alzina,  soci núm. 294

SOBRE EL FET DE FRACASSAR
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ANTONI RIBA I MASSUET 
Un dels socis de l’Ateneu amb més 
antiguitat i que ha format part de la 
Junta directiva més d’una vegada.

ENTREVISTEM AL SÒCI

Antoni,  saps que ets un dels socis més antics de l’Ateneu? 
M’ho imagino, em vaig donar d’alta com a soci l’any 1951 i, per 
tant, ara en farà setanta. L’Ateneu era un centre social amb mol-
ta activitat i em  va semblar que era un lloc adequat per a mi.

Quines activitats recordes  d’aquella època?
Les  que més recordo  i aquelles en què  més  vaig participar 
van ser la del ball i la del billar.  Val a dir que, a banda dels jocs 
de taula a la cafeteria  ̶ dòmino i jocs de cartes ̶, eren les princi-
pals. Em vaig aficionar al billar, en vaig aprendre un xic i durant 
una temporada vaig jugar-hi.  Del ball, vaig ser-ne més assidu i, 
fins i tot, va ser el lloc on es va iniciar el festeig amb qui ha estat 
la meva esposa.

I no vas trigar gaire a formar part de la Junta directiva?
Com que sempre he treballat com a administratiu  al cap de poc 
de sovintejar per l’Ateneu, el president d’aquella època, el senyor 
Miquel Prats i Solà, em va convidar a formar-ne part. El càrrec 
que em va oferir va ser el de sotssecretari, càrrec que  he exercit  
cada  vegada que he tornat a formar  part d’altres juntes.

I quantes vegades has format part de la Junta directiva?  
Aquesta primera vegada vaig començar amb el Sr. Prats i vaig 
continuar amb el següent president, el Sr. Josep Borrell i Guinart 
fins l’any 1954 que va haver-hi canvi de junta i vaig deixar-ho.  
Al cap d’uns anys, el 1979 va ser president el Sr. Joaquim Serrat 
i vaig tornar a ocupar el mateix càrrec.  Devia fer-ho prou bé ja 
que fins l’any 2011 i amb diferents presidents, els Srs. Joan M. 
Llodrà, Joan Ferrer, Francesc Puig i Pere Riera, vaig continuar 
com a sotssecretari. Vaig deixar-ho quan el Sr. Riera va acabar 
el mandat. 

Molta feina?
La  pròpia de secretaria. Administració de la societat en tots 
els sentits, comptables  i d’associats.  Una de les activitats que 
comportava més feina era l’organització de  la Festa Major.  

L’envelat, amb tot el que representava, i la contractació de les 
orquestres era una feina considerable. Tenia tracte amb les or-
questres més importants de Catalunya.

I n’ets soci d’honor? 
Sí, l’any 1999 el Sr Francesc Puig i Font, abans d’acabar el seu 
mandat com a president, va voler premiar la meva dedicació de 
quasi 50 anys a l’entitat concedint-me aquest títol. Ho va pro-
posar a la Junta directiva, que ho va aprovar. 

Mentre eres de Junta, vas participar en tota la transformació 
de l’edifici?
No,  en la meva primera etapa com a membre de la junta, tant 
amb els Sr. Prats com amb el Sr. Borrell, l’edifici de l’Ateneu era 
encara el d’aquella façana tant bonica, l’antic per entendre’ns. 
Després quan vaig tornar-hi ja s’havien fet les obres que li han 
donat l’aspecte actual.  

Hi veus molta diferència entre l’Ateneu d’aquells anys i el d’ara?
Tot ha canviat  molt.  En primer lloc, els socis. Quan jo formava 
part de la Junta hi havia molts socis de fora d’Arenys. Eren dels 
pobles del voltant, i ho eren només pel ball. El ball de l’ Ateneu 
tenia molta reputació en tota la comarca, cosa que durant uns 
quants anys  va provocar que el nombre d’associats sobrepas-
sés el miler. Això sí: tots eren homes; ni una sola sòcia, ni una!,  
-sortosament avui això ha canviat.   

Quant a les activitats, tot i que la majoria continuen essent cul-
turals i socials, es desenvolupen d’una manera molt diferent. 
Ara es pot “fer Ateneu” sense moure’t de casa, una gran oportu-
nitat sobretot en les circumstàncies en què ens trobem.

Tot i que precisament pel que fa a mi, que per qüestions d’edat 
i de la distància que em separa de casa a l’Ateneu, cada vegada 
se’m fa més difícil apropar-m’hi, és gràcies a aquest butlletí que 
publiqueu de tant en tant,  que estic força al corrent de tot el que 
s’hi fa, que veig que no és poc. Vull dir que, malgrat tot, em sento 
la mar d’orgullós de formar-ne part.  

Enhorabona, doncs, Antoni. I moltes gràcies.

Redacció
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